



Canadian Study  
of Parliament Group

Groupe canadien  
d'étude des parlements

**Friday, April 14, 2023**

**9:00 a.m. – 12:00 p.m.**

**Sir John A. Macdonald Building, Room 100**

**144 Wellington Street**

**Ottawa, Ontario**

**K1P 5T3**

**Vendredi 14 avril 2023**

**9 h à 12 h**

**Édifice Sir John A. Macdonald, pièce 100**

**144 rue Wellington**

**Ottawa, Ontario**

**K1P 5T3**

## **Dissecting Redistribution**

Although electoral boundary readjustment is a public and regular process, it is neither well known nor understood. How does redistribution work in various Canadian jurisdictions? What factors go into determining riding boundaries and their potential impacts on certain communities? What safeguards are in place to ensure that the process is carried out as intended? Join us for this seminar's boundary-breaking discussion of everything you wanted to know and more about the redistribution process. This seminar will include a historical overview of challenges in early approaches to redistribution and will discuss the roles of Parliament and parliamentarians in the modern process.

## **La carte électorale à la loupe**

Le redécoupage de la carte électorale est un processus public et normal qui demeure pourtant méconnu. Quelles formes prend-il dans les divers territoires de compétence du Canada? Quels sont les facteurs qui interviennent dans la délimitation des circonscriptions? Quelle peut être l'incidence de ce redécoupage sur les collectivités? Quelles sont les mesures de sauvegarde qui garantissent que le processus produira les résultats voulus? Joignez-vous à nous pour repousser les limites de vos connaissances sur le redécoupage des circonscriptions. Ce colloque fera un survol historique des problèmes qui ont gêné le processus à ses débuts et traitera du rôle que jouent le Parlement et les parlementaires dans sa version moderne.

**Panel 1**  
**Understanding the Redistribution Process**  
9:00 a.m. – 9:30 a.m.

**James Bowden**  
Senior Analyst  
Elections Canada

**Andre Barnes**  
Analyst  
Library of Parliament

**Moderator:** Élise Hurtubise-Loranger, Senior  
Parliamentary Counsel, Senate of Canada

**Panel 1**  
**Comprendre le processus de redécoupage**  
9 h 00– 9 h 30

**James Bowden**  
Analyste principal  
Élections Canada

**Andre Barnes**  
Analyste  
Bibliothèque du Parlement

**Modératrice:** Élise Hurtubise-Loranger Conseillère  
parlementaire principale, Sénat du Canada

**Panel 2**  
**Commission Members' Perspectives**  
9:30 a.m. – 10:40 a.m.

**Louise Carbert**  
Member of the Nova Scotia Commission

**Louis Massicotte**  
Member of the Quebec Commission

**Karen Bird**  
Member of the Ontario Commission

**Kelly Saunders**  
Member of the Manitoba Commission

**Moderator:** Kenneth Carty, member of the British  
Columbia Commission

**Panel 2**  
**Le point de vue des membres des commissions**  
9 h 30 – 10 h 40

**Louise Carbert**  
Membre de la Commission de la Nouvelle-Écosse

**Louis Massicotte**  
Membre de la Commission du Québec

**Karen Bird**  
Membre de la Commission de l'Ontario

**Kelly Saunders**  
Membre de la Commission du Manitoba

**Modérateur:** Kenneth Carty, membre de la  
Commission de la Colombie-Britannique

**Panel 3**  
**Academic Perspectives on Redistribution**  
10:50 a.m. – 12:00 p.m.

**Michael Pal**  
Associate Professor  
Faculty of Law  
University of Ottawa

**Glenn Graham**  
Assistant Professor  
Department of L'nu  
Political and Social Studies  
Cape Breton University

**Rémi Léger**  
Associate Professor  
Department of Political Science  
Simon Fraser University

**Tamara Small**  
Professor  
Department of Political Science  
University of Guelph

**Moderator:** Erin Crandall, Associate Professor, Acadia University

To register for the seminar visit:

<https://www.eventbrite.ca/e/dissecting-redistricting-la-carte-electorale-a-la-loupe-tickets-384621562447>

**\*Registration Fee: \$150**

**Group discounts are available for groups of 10 or more. Contact the CSPG Secretariat at [info@cspg-gcep.ca](mailto:info@cspg-gcep.ca).**

**In-person seminar registration includes breakfast and a buffet lunch.**

**Panel 3**  
**Perspectives académiques sur le redécoupage**  
10 h 50 – 12 h 00

**Michael Pal**  
Professeur agrégé  
Faculté de droit  
Université d'Ottawa

**Glenn Graham**  
Professeur adjoint  
Faculté de L'nu  
Études sociales et politiques  
Université du Cap Breton

**Rémi Léger**  
Professeur agrégé  
Faculté de sciences politiques  
Université Simon Fraser

**Tamara Small**  
Professeure  
Faculté de sciences politiques  
Université Guelph

**Modératrice:** Erin Crandall, Professeure agrégée, Université Acadia

Pour vous inscrire au colloque, cliquez le lien

<https://www.eventbrite.ca/e/dissecting-redistricting-la-carte-electorale-a-la-loupe-tickets-384621562447>

**\*Frais d'inscription: 150\$**

**Billets de groupe sont aussi disponibles (un groupe de 10 ou plus). Veuillez communiquer avec le secrétariat du GCEP au [info@cspg-gcep.ca](mailto:info@cspg-gcep.ca).**

**Les frais d'inscription au séminaire en présentiel comprennent un petit-déjeuner et un déjeuner-buffet.**

This event will take place in person in Ottawa. A ticket may be purchased to stream the event instead.

\*Registration fees are transferable to another person the day of the seminar but are not refundable. You must advise CSPG's Secretariat 48 hours prior to the event of any changes to your registration.

**The Canadian Study of Parliament Group (CSPG)** is dedicated to enhancing the understanding of parliamentary government and institutions by promoting research and dialogue on legislative systems in Canada. To that end, we are pleased to offer a series of non-partisan seminars on parliamentary and legislative topics with presentations from experts in the field. The seminars are bilingual – simultaneous interpretation is provided – and open to all levels of skills and experience.

**For more information:**

Visit <http://www.cspg-gcep.ca>, or contact the CSPG Secretariat at [info@cspg-gcep.ca](mailto:info@cspg-gcep.ca).

Cet événement aura lieu en personne à Ottawa. Il est aussi possible d'acheter un billet pour assister à l'événement en ligne.

\*Les frais d'inscription sont transférables à une autre personne pour le même colloque et ne sont pas remboursables. Le secrétariat du GCEP doit être avisé 48 heures avant l'événement de tout changement à votre inscription.

**Le Groupe canadien d'étude des parlements (GCEP)** s'est donné pour mission de mieux faire comprendre le fonctionnement du régime et des institutions parlementaires en favorisant la recherche et le dialogue sur les systèmes législatifs au Canada. À cette fin, nous sommes heureux d'offrir une série de séminaires non partisans sur des questions parlementaires et législatives, présentés par des experts en la matière. Les séminaires sont bilingues – des services d'interprétation simultanée sont fournis – et ouverts à tous, peu importe le niveau de compétence ou d'expérience des participants.

**Pour plus d'information:**

Visitez le <http://www.cspg-gcep.ca> ou communiquez avec le secrétariat du GCEP au [info@cspg-gcep.ca](mailto:info@cspg-gcep.ca)